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 البحث ستخلصم
ىرع ى ى  علاى  ى   يمير       رّ نمىذج  ذتع ىي الانىافي لىي العحوىيم ذعنم ى  الىججاا الذ ى اني البحث الحالي إلى  الع

 الأذلىى  ععّ ىىه عحقيىىه فىى ع البحىىث وىى اص لر ىىيعا ذلع ى ىى  لالبىىاص الوىى  امذو المعذمىىة لىىي مىىا   العىىارت 
لالبىىىاص الم مذىىىى  لالبىىىاص الم مذىىىى  الع رتا ىىى  العىىىي  رمىىىص ذلىىىه انمىىىذج  ذتع ىىىي  ذ ر ىىىاص اعحوىىىيم 

العلايه بى ععّ ىه اعنم ى  الىججاا الذ ى اني ذالثان ى ,  ال ابل  العي  رمص باللرتق  امىع ا    لي ما   العارت 
العىىي  رمىىص ذلىىه نمىىذج  ذتع ىىي ذالم مذىىى  ال ىىابل  العىىي  رمىىص  الع رتا ىى لالبىىاص الم مذىىى  ل القا ىىي ذالبّىى  
 . ىع ا   باللرتق  ام

رص ذاخعا, ذال ابل ( ,)الع رتا   المعكالفعي  الم مذىعي   جالعوم م الع رتاي  ى    الباحث صاىعم    
امذو المعذمة, اج ا غ    ى   شّاعي  ل و عحعذ لإ راا الع رب , ذجانص  الزذراا بلرتق  ىشذاف  م رم  
( 30ذعشمم ) ( لالباً, ذبلرتق  المحب الّشذافي مث ص شّب  )أ( الم مذى  الع رتا  60) لالباعهماى   
 ( لالباً.30, ذمث ص شّب  )ب( الم مذى  ال ابل  ذعشمم )اً لالب
الم مذىعي  إحواف اً لي ى   م  المعايراص ذفي: الججاا, ذالّمر محمذبًا    اي  لالباصالباحث صجالأ      

 .اخعبار الججاا الذ  اني القا ي ذ , لنو  المن  , ذ ر اص ما   العارت الشهذر, ذالعحويم ال رامي ل ذال ي ب
 ,ذالخامس ,ذفي الفوم الرابع ,المذ ذىاص العي مع رس لي أثناا م   الع رب   الباحث صذح       

 صالّراق, جما واغ  مهذرت الج  اقرص ع رتمه ذزار  العرب   لي  ,الح اراص الق  م  م  جعاب ,ذالما س
 خللىاً  صأى ذ  ما اي  مّرل  ,ذلهم ,ذعلايه, ( ف لًا م ذجً ا170أف الًا م ذج   لهجهِ المذ ذىاص لجانص )

 ر ص نماج  منها ى   م مذى  م  المحجمي .ى,  الم مذىعي لكلا ع رتم  
( 50يعكذ  م  ) مق اس ل ججاا الذ  اني  ( لقر  , ذ60اخعبارا عحوي  ا مجذ  م  )  الباحث صاى       
م  خلاو  ماى   م مذى  م  المحجمي , ذم  ثباعه مام  خلاو ىر ه مام  و قه صذعحققلقر , 
 .امعللاى   ى   ىين  ماعلا قه
 اهانفم  الباحث ص( ذ ررم2017-2016م  الّام ال رامي ) الثاني الع رب  لي الفوم لبقص      

عحوي  ا ذمق اس ل ججاا اخعبارا    الباحث ا رصذبّ  انعهاا الع رب   ,ذلم   اثنا ىشر اماذىا الم مذىعي 
ممعخرا   Microsoft Excelذبرنامج  SPSS الإحوافيالارنامج   الباحث صّم امعحيث  .الذ  اني 
    .النعافج

    وقد أظهرت نتائج البحث ما يأتي :
ى    الم مذى  الع رتا   الأذل  العي ُ ررِمَص   ج   مل  إحواف   اي   ر اص لالباص ى م ذ ذ  لرق  -1

 العحوي ي .خعبار ملي ا للرتق  امىع ا    ذالم مذى  الع رتا   الثان   العي ُ ررِمَص  با ذله نمذج  ذتع ي 
ى    الم مذى  الع رتا   الأذل  العي ُ ررِمَص   ج   مل  إحواف   اي   ر اص لالباص ذ ذ  لرق ى م  -2

  البّ  ر تق  امىع ا    لي  مق اس الججاا الذ  اني باللر , ذالم مذى  ال ابل  العي ُ ررِمَص  ذله نمذج  ذتع ي
 ح  الم مذى  الع رتا   الأذل .لمو 
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 إلى الاستنتاجات ومنها : ةالباحث توفي ضوء نتائج البحث توصل
 المعذمة . ىن  لالباص الو  امذو رلع ممعذى العحويم ال رامير نمذج  ذتع ي الانافي  لاى     -1

 المعذمة. لي عنم   الججاا الذ  اني ىن  لالباص الو  امذو أثراً  لأنمذج  ذتع ي الانافي أ َّ   -2

 ذأذوص الباحث  بّ   م  العذو اص  منها :

ذ ع نمذج  ذتع ي جمفر اص ع رس  م  ما   ) المنهج ذلرافه الع رتس( لي مّاف  إى ا  المّ مي   -1
 ذج  اص العرب   الأمام   ذج    العرب   .

     م  نمذج  ذتع ي الانافي لي ع رتس محعذى ما   العارت  لي المرح   المعذمل الإلا -2

 لهذا البحث وضعت الباحثة عدداا من المقترحات, منها أجراء واستكمالاا 
 تعرف على :الدراسات ترمي إلى  

, مثم  العفجير  ذالججاا الذ  اني أثر نمذج  ذتع ي الانافي لي معايراص أخرى غير العحويم -1
 اممع ملي, ذالميذو, ذامع افاص نحذ ما   العارت .

 ل عثاص م  أثرفما لي العحويم لي  اعي  اص ع رتم   أخرى مع فجا النمذج ذامعر  نماج  مأثر امعخ ا  -3
 . ما   العارت  ذعنم   الججاا الذ  اني
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Abstract 

The current research aims to identify the effectiveness of the model and follow 

the development of emotional intelligence on the students of the first grade of a 

high school in the subject of history and to achieve the goal of the research 

formulated the first four hypotheses ,the first related to collection and the 

second related to emotional intelligence.the third is the pre-test and post –test 

of the experimental group in the emotional intelligence scale and the fourth 

relates to the tribal and remote   test of the control group in the emotional 

intelligence scale, The researcher adopted the experimental design of the two 

groups (experimental, and control), and chose the Al-Zora school in a 

deliberate way to conduct the experiment, and it contains two classes for the 

first grade average, the number of students (60) students. In the random 

selection method, (a) the experimental group consisted of (30) students, and (b) 

the control group represented 30 students. The researcher rewarded the 

students of the two groups statistically in a number of variables, namely: 

intelligence, age calculated by months, parental achievement, the history exam 

scores for half-year, and cardiac emotional intelligence test. The researcher 

identified the topics that will be studied during the period of the experiment in 

chapters fourth, fifth and sixth of the book of ancient civilizations approved by 

the Ministry of Education in the Republic of Iraq. She also formulated 170 

behavioral goals for these subjects between knowledge, understanding, 

application and preparation of teaching plans for both groups. These models 

were also presented to two groups of arbitrators. The researcher prepared a 60-

paragraph test and a measure of emotional intelligence consisting of 50 

paragraphs. And verified their honesty by presenting them to a group of 

arbitrators and were proved by applying them to a survey sample. The 

experiment was applied in the second semester of the academic year 2016-

2017. The researcher studied for herself the two groups for a period of twelve 

weeks. After the end of the experiment, the researcher conducted a cognitive 

test and a measure of emotional intelligence. The researcher used the statistical 

program SSPS and Microsoft Excel to show the results. 

The results of the research are as follows: 

1. There was no statistically significant difference between the grades of the 

students of the first experimental group who studied the Witley model and the 

second experimental group to study the normal method in the achievement test. 

2. There is no statistically significant difference between the scores of the 

students of the first experimental group, which studied the Witley model and 
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the control group, which was studied in the standard method of the emotional 

intelligence dimension of the first trial group. 

Based on the results of the research, the researcher reached the following 

conclusions: 

1. Effectiveness of the structural model Witli raise the level of transfer in the first 

class students. 

2. There is no trace of the structural model in the development of emotional intelligence in the 

first grade students. 

 

 

 


